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بهدستآمدهازآنحراماعلامشدهاست.
»حســین میثمی« با اشاره به متن مصوبه شورای فقهی بانک  مرکزی 
در رابطه با معاملات آتی ارز و سکه، گفت: اولین نکته تاکید بر انجام نشدن 
معاملات واقعی است. یکی از اصول بانکداری اسلامی ارتباط بخش پولی و 
بخش حقیقی اقتصاد اســت و وقتی در جایی معاملات پولی اتفاق می افتد 
اما پشــتوانه ای از بخش حقیقی اقتصاد ندارد )در اصطلاح معوّض ندارد(، 
در واقع متأثر از بخش واقعی اقتصاد نیست و در این صورت شبهه شرعی 
ایجاد می شود. وی افزود: در تمام عقود مشارکتی و مبادله ای ارتباط با بخش 
واقعی وجود دارد. برای مثال در عقودی مثل استصناع و مشارکت مدنی که 
از دســته عقود مشارکتی و مبادله ای هستند، این عقود در نهایت به تولید 
منجر می شوند و در عقود مبادله ای دیگر مانند مرابحه نیز به همین صورت 
بوده و کالا ها و خدمات در بخش حقیقی اقتصاد مبادله می شــود. در واقع 
در جریان این معاملات، بخش حقیقی تغییر کرده و رشــد می کند اما در 
معاملات فردایی ارز و سکه اساسا ارز و سکه ای در پس این معاملات نیست 
و صرفا روی تغییرات این بازار معامله صورت می پذیرد و بخش واقعی تحت 
تاثیر قرار نمی گیرد. سخنگوی شورای فقهی بانک  مرکزی تصریح کرد: نباید 
فراموش کرد که یکی از مســائل دیگری که در نتیجه غیر واقعی بودن این 
معاملات مطرح می شود، اثرات کاذب آن بر معاملات واقعی است که گاهی 
اوقات حجم بــالای خرید و فروش ناگهانی دلالان با معاملات غیرواقعی و 
بدون وجود کالای حقیقی، موجب تحریک انتظارات و ایجاد بی ثباتی در بازار 
واقعی این محصولات می شود. میثمی با تاکید بر وجود »شبهه شرط بندی و 
قمار« در جریان این معاملات، اظهار کرد: در شریعت اسلام یکی از اصول و 
ضوابط عمومی قرارداد ها در کنار عدم وجود ربا، غرر و ضرر و ضرار، قماری 
نبودن قرارداد است. به این معنی که معاملاتی که در آن نوعی شرط بندی 
باشــد، معاملات قماری محسوب می شوند که در آیات قرآن، روایات و نظر 
اجماعی فقهای شیعه و اهل سنت، شریعت اسلام این گونه معاملات را ممنوع 
اعلام کرده است. وی با اشاره به دو شیوه قمار در منابع فقهی، تصریح کرد: 
گاهی قمار با ابزار آلات مخصوص قمار که در اصلاح فقهی به آن آلات قمار 
می گویند، انجام می شود؛ اما در نوع دوم از قمار، آلات قمار استفاده نمی شود، 
اما شرط بندی )به اصطلاح فقهی مراهنه( اتفاق می افتد. سخنگوی شورای 
فقهی بانک مرکزی افزود: در معاملات فردایی ارز و ســکه آلات اختصاصی 
قمار وجود ندارد و لذا از نظر فقهی نوع دوم قمار انجام می شــود و با توجه 
به اینکه هر گونه معامله همراه با شرط بندی، قمار محسوب شده و شریعت 
آن را ممنوع اعلام کرده، شبهه وجود قمار در رابطه با این معاملات جدی 
است. میثمی که دبیر شورای فقهی بانک مرکزی هم هست با تاکید بر اینکه 
در معاملات فردایی اساسا تحویل کالایی موضوعیت ندارد، گفت: نکته سوم 
در رابطه با تحویل کالا است و همان طور که گفتیم وقتی تحویل در قرارداد 
وجود نداشته باشد، این معاملات واقعی نیستند و قرارداد آنها ناقص است 
که باعث عدم وجود تعادل در قرارداد می شود. او به استفتائاتی که در این 
رابطه توسط دبیرخانه شورای فقهی از دفاتر مراجع عظام تقلید انجام شده، 
اشــاره کرد و گفت: دفتر مقام معظم رهبری صراحتا بیان می کنند که اگر 
کســب درآمد صرفا بر اساس پیش بینی و نوسانات قیمت ارز و سکه باشد 
مشروع نیست. همچنین دفتر آیت الله سیستانی نیز این معاملات را باطل و 
سود به دست آمده از این معاملات را حرام می دانند. بقیه دفاتر مراجع نیز 

دیدگاه های مشابهی را مطرح کرده اند.
همزمانباادامهرشدشاخصبورسرخداد

کاهش 81 درصدی خروج پول حقیقی 
از بازار سهام 

شــاخصبورسدرادامهروندروبهرشدروزهایاخیردیروزهم
بیشاز11هزارواحددیگررشدکردتاموجبکاهش81درصدیخروج

پولحقیقیازبورسشود.
به گزارش خبرگزاری فارس، طی دو هفته گذشته بازده شاخص کل همیشه 
از شــاخص کل هموزن بیشتر بوده اما این مسئله در جریان معاملات دیروز 
تغییر کرده و بازدهی شــاخص کل هموزن بیشتر از شاخص کل بورس بوده 
اســت. شاخص بورس دیروز با وجود اینکه ابتدای روز را منفی شروع کرد اما 
در ادامه با استقبال خریداران از نمادهای خودرویی و پالایشگاهی مواجه شد 

و در نهایت با رشد 11 هزار و 739 واحد به کار خود پایان داد.
برخی کارشناســان تکنیکالیســت معتقدند کاهش سرعت رشد بورس 
می تواند بازار سرمایه را در جهت رسیدن به اهداف بعدی تا حدودی با ترس 
مواجه کند البته نقطه قوت این روزهای بازار سرمایه، افزایش ارزش معاملات 
خرد ســهام است. شاخص کل با رسیدن به میانگین 200 روزه خود در حال 
تلاش است تا از چنگال این مقاومت سخت عبور کند. این در حالی است که 
شاخص هم وزن چند روزی است که از این مقاومت به سلامت عبور کرده است.

عوامل رشد بورس
یک کارشــناس بازار ســرمایه درباره رشــد دیروز بازار به فارس گفت: 
معامله گران هنوز دچار این نگرانی هستند که حمایت از بورس کاهش یافته 
و نوســان گیران موجب توقف در صعود شاخص بازار سرمایه شوند. به همین 
علت بازهم دســت به عصا شد  ه ا ند. علی مومنی ادامه داد: عوامل مؤثر دیگری 
مانند رشد نرخ ارز در پایان هفته گذشته متوقف شد که این مسئله می تواند بر 
بازار سهام نیز تاثیر داشته باشد. نقدشوندگی بازار در هفته اخیر به سطح قابل 
قبولی رسیده و در صورت تداوم می تواند نااطمینانی های بازار را کاهش دهد. 
وی تاکید کرد: بسته 10 بندی حمایت از بازار، اعلام خبر تزریق پول صندوق 
تثبیت و ورود صندوق توسعه ملی به بازار سرمایه در دو هفته گذشته به رشد 
شــاخص  ها منجر شده است و در حال حاضر مهم ترین نگرانی سهامداران به 

مسئله بودجه سال 1402 ارتباط پیدا می کند.
بازار سهام ارزان ترین بازار کشور است

در همین حال، رئیس  سازمان بورس هم در مورد بودجه ای که برای صندوق 
تثبیت در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: در بودجه تصمیم گیری شد مبالغی 
از بازار سرمایه به خزانه در قالب مالیات فروش سهام واریز شد، برای ثبات بازار 
سرمایه به صندوق تثبیت واریز شود. در واقع این سرمایه گذاری دولت است. 
به گزارش تسنیم مجید عشقی با بیان اینکه بازار سهام ارزان ترین بازار کشور 
اســت، اظهار کرد: مصوبه 10 بندی حمایت از بازار ســرمایه و طرح بیمه این 
اطمینان را برای سهام داران خرد ایجاد کرد که بازار سرمایه برای دولت مهم 
است و تا یک سال آینده رشد خوبی خواهد داشت. عشقی، با بیان اینکه، افزایش 
قیمت انرژی شــرکت ها منتفی شد، گفت: از ابتدای کار تدوین لایحه بودجه 
ســال آینده پیشنهادات بورسی مطرح و بندهای لازم نیز در نظر گرفته شده 
است. مجلس شورای اسلامی هم قول همکاری داده است و امیدواریم لایحه 
بودجه سال 1402 بهتر از سال 1401 باشد. در لایحه بودجه سال آینده در 

حوزه انرژی شرکت ها افزایش قیمت نخواهیم داشت.

بارونماییازسامانهچکاد

امکان نقد کردن غیرحضوری چک 
فراهم شد

معاونفناوریهاینوینبانکمرکزیازفراهمشدنامکاننقد
کردنغیرحضوریچکبارونماییازسامانهچکامندیجیتال

)چکاد(خبرداد.
به گزارش ایســنا، مهران محرمیان در مراسم رونمایی از سامانه چک 
امن دیجیتال )چکاد( که به چک الکترونیک مشــهور شده است، اظهار 
کرد: چکاد با ملاحظات گســترده فنی و حقوقی پروژه بسیار پیچیده ای 
بود که با حمایت رئیس کل بانک مرکزی عملیاتی شد. چکی که دیجیتال 
صادر می شود می تواند در اختیار فردی قرار گیرد که اصلا دارای این نوع 
چک نیست. مهم ترین اتفاق، نقد کردن چک به صورت غیر حضوری است 

که گام مهمی در تسهیل دسترسی مردم به خدمات بانکی است. 
او بــا بیان اینکه در حــال حاضر نزدیک به 9۸ درصد خدمات بانکی 
غیرحضوری انجام می شود، ادامه داد: با صدور چک دیجیتال )الکترونیک( 
نیز این میزان بیشتر خواهد شد. در سال 139۶ حدود 10 نفر بابت چک 
برگشتی به زندان می رفت، اما در حال حاضر، هر روز یک نفر برای چک 
برگشــتی به زندان می رود. ضمن اینکه تعداد زندانیان مرتبط به چک با 
اجرای قوانین جدید بیش از ۸0 درصد نسبت به سال 139۶ کاهش یافته 

که افتخار آمیز است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی افزود: در حال حاضر امکان صدور 
چک دیجیتال در سه بانک پارسیان، صادرات و تجارت فعلا برای اشخاص 
حقیقی فراهم شده که به  زودی این امکان برای اشخاص حقوقی نیز فراهم 
خواهد شد. بانک های ملت، آینده و کشاورزی نیز در مرحله تست صدور 
چک الکترونیک قرار دارند.   همچنین احسان خاندوزی؛ وزیر امور اقتصادی 
و دارایی در این مراســم با بیان اینکه چک الکترونیک هزینه مبادلات را 
کاهش می دهد، اظهار کرد: چک الکترونیک یک محصول ارزشــمند در 
نظام بانکی  است. وقتی از حمایت از تولید صحبت می کنیم یعنی همین. 
او افزود: هر سیاستی که برای کاهش هزینه های مبادله برای فعالان 
اقتصادی باشــد فرآیند تولید سهل تر و جذاب تر می شود. هر  اندازه فعال 
اقتصادی با اطمینان بیشــتر وارد معامله شــود سرعت گردش معاملات 
بیشتر می شود و به رونق اقتصادی کمک می کند. نگرانی از نکول و اطاله 
پیگیری های قضایی با این دســت اقدامات کاهش می یابد و بسیار حائز 
اهمیت اســت. همچنین باعث کاهش فشــار به تسهیلات نقدی بانک ها 

می شود و اقدام مبارکی است.
 اجرای چکاد در سه بانک

در این مراسم، علی صالح آبادی؛ رئیس کل بانک مرکزی، اعلام کرد: در 
راستای شکل گیری و اجرای قانون جدید چک، بخشی از این قانون یعنی 
رونمایی از چک دیجیتال و تامین اجتماعی انجام می شود. در مرحله اول، 
چک الکترونیکی در سه بانک نظیر تجارت و پارسیان اجرا می شود اما به 

مرور چک الکترونیکی در همه بانک ها اجرا خواهد شد.
او بــا بیان اینکه چک به عنوان ابزار مهمی در پرداخت ها اســتفاده 
می شــود،  افزود: صاحبان صنایع،  تجار،  اشخاص حقیقی و حقوقی از ابزار 
چک برای پرداخت های خود اســتفاده می کننــد و هرچه اعتبار چک را 
افزایش دهیم مردم اعتماد بیشــتری می کنند و این کار به تســهیل در 
کسب و کارها کمک قابل توجهی می کند. چک الکترونیکی دیروز از سه 
بانک شــروع شده و به ترتیب در بین بانک های دیگر هم اجرا می شود و 

باید ضریب فراگیری در بین مردم گسترش پیدا کند.
گفتنی اســت، چک امن دیجیتال موجب حذف کاغذ از موجودیت 
چک شده و داده های این سند پرداخت در سامانه مرکزی  چکاد نگهداری 
و با اســتفاده از امضای دیجیتال، معتبر و مستند می شود. همچنین  در 
صورت برگشــت زدن چک همه حساب های فرد مسدود می شود و برای 
رفع مســدودی آن باید حداقل دو برابر مبلغ چک در بانک در حســاب 

خود داشته باشد.

مدیرعاملاتحادیهمرغدارانعنوانکرد

سایه دلال ها بر بازار جوجه
مدیرعاملاتحادیهمرغدارانکشــوربااشارهبهاینکه
قیمتمرغگرمبهپایینترازنرخمصوبرســیده،گفت:
مرغدارانقیمتمصــوبرارعایتمیکنند،امااگرمرغ
باقیمتمصوبدســتمصرفکنندهنمیرسداشکالاز

واحدهایفروشاست.
حبیب اسدالله نژاد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه قیمت مرغ 
گرم در بازار در حال حاضر از قیمت مصوب نیز کمتر شده است، 
توضیح داد: قیمت مرغ زنده در اســتان های معین تهران که مرغ 
تهــران را تامین می کنند از قیمت مصوب زنده یعنی کیلویی 44 

هزار تومان پایین تر و کیلویی40 تا 43 هزار تومان است.
وی ادامه داد: قیمت مصوب مرغ گرم، کیلویی ۶3 هزار تومان، 
پایین تر از قیمت تمام شده برای تولیدکننده است که به آن نیز انتقاد 
کردیم. اما با این حال مرغداران قیمت تعیین شده را رعایت می کنند.
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشــتی کشور در پاسخ به اینکه 
برخی در پاسخ به چرایی فروش مرغ بالاتر از نرخ مصوب در مغازه ها 
می گوینــد مــرغ را از مبدا گران می خرنــد و آیا چنین موضوعی 
صحت دارد یا خیر؟ افزود: چنین چیزی درست نیست. قیمت مرغ 
در اســتان های معین تهران در بازه 40 تا 43 هزار تومان اســت و 

مرغداران مرغ را با قیمت های بالاتر نمی فروشند.
وی تصریــح کرد: چندنرخی بودن مــرغ در مغازه ها موضوعی 
اســت که باید وزارت جهاد کشاورزی و صنف مربوطه پاسخ دهد، 
زیرا در میدان بهمن تهران قیمت مرغ تا کیلویی ۵3 هزار تومان هم 
می رسد. این یعنی قیمت مرغ پایین است، ولی اشکال در واحدهای 
فروش است. اسدالله نژاد در بخش دیگری از صحبت هایش در پاسخ 
به اینکه واحدهای تولید جوجه یکروزه می گویند سقف قیمت جوجه 
یکروزه 1۵ هزار و ۵00 تومان اســت و بالاتر از آن نیســت، گفت: 
انجمن جوجه یکروزه، قیمت تمام شــده جوجه را 1۵ هزار و ۵00 
اعلام می کند، ولی در بازار بیشتر یا کمتر هم می شود. به طوری که 
در روزهای گذشته قیمت جوجه در برخی سویه های نژاد برتر تا 1۸ 
هزار تومان رسید. وی در ادامه گفت: دلال بازی بر بازار جوجه حاکم 
است. ممکن است واحدهای مرغ مادر هم با همان قیمت ها اقدام به 

فروش کنند، اما دلال ها قیمت جوجه را بالا ببرند.
اسدالله نژاد در پایان همچنین به قطع شدن عرضه مرغ منجمد 
اشاره کرد و گفت: برای جلوگیری از انباشت مرغ و زیان مرغداران 
باید شرکت پشتیبانی امور دام نسبت به جمع آوری فوری مرغ های 

مازاد اقدام کند.

اقتصادی

وزیرصمت:

انتقال تکنولوژی شرط واردات خودرو است

صفحه ۴
یک شنبه ۲۲ آبان ۱۴۰۱
۱۸ ربیع الثانی ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۱۶۶

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمتبازار)بهتومان(نوعسکه

1۶/049/000سکه تمام طرح جدید
1۵/1۸۸/000سکه تمام طرح قدیم

۸/۸۸0/000نیم سکه
۵/۸70/000ربع سکه

3/310/000گرمی
1/4۸1/000هر گرم طلای 1۸ عیار

نوعارز
34/970دلار
3۶/24۶یورو
41/399پوند

1/۸۸0لیر ترکیه
9۵/240درهم امارات

23/9دینار عراق
بورس

1/42۶/09۵شاخص کل بورس تهران
401/907شاخص هموزن

ادامه از صفحه ۶

و  کمپانی  برگ  و  سبز  برگ 
تیوفایو  پارس  مدارک  کلیه 
شاسی  شماره  به   1401
پلاک  شماره  و   4۶۶399
8۶۶ د 51 ایران 2۶ مفقود 
اعتبار  درجه  از  و  گردیده 

ساقط می باشد.

مشخصات  کارت  و  سبز  برگ 
 )۶*4(FH12  خودرو کشنده ولوو
2۶ ع   5۶۶ پلاک  شماره   به 

سفید  رنگ  به   14 ایران 
موتور  شماره  و   1385 مدل 
شاسی  شماره  و   54222۶
 YV2AN۶ 0D3 ۶T8 ۶ 4 9 2 3
اعتبار  درجه  از  و  شده  مفقود 

ساقط می باشد.

برگ سبز خودروی سواری- پیکان 
1۶00 به رنگ سفید مدل 1380 
 ۶3 د   4۶8 پلاک  شماره  به   و 
موتور  شماره  به  و   81 ایران 
شماره  به  و   11128084433
مالکیت  به   80489۶37 شاسی 
کدملی  دارای  چلچه  حیدری  تورج 
گردیده  مفقود   4۶79۶8807۶

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی های
مفقودی

 2 تیبا  مالکیت  سبز  شناسنامه 
 ۶0428 شاسی  1401به   سفید 
 و شهربانی 15۶ ی 77 -ایران 40 

مفقود و فاقد اعتبار است.

3ماهپسازافتتاحطرحآبرســانیغدیر
کیفیتآبخوزستانبهبودیافتهتاحدیکه
کیفیتآبشهرهایآبادانوخرمشهر11برابر

بهبودراتجربهکردهاست.
به گــزارش خبرگزاری مهر، کمتــر از 3 ماه از 
بهره برداری ابَرَپروژه آبرسانی غدیر می گذرد و پایش 
کیفیت آب در مناطق هدف این طرح از بهبود قابل 

توجه کیفیت آب خبر می دهد.
در همین راســتا دو شــهر آبادان و خرمشهر به 
عنوان یکی از مهم ترین ذی نفعان طرح آبرسانی غدیر 
 EC که تا پیش از این کیفیت آب در قالب شــاخص
7200 را تجربه می کردند با بهبود قابل توجه کیفیت 

آب مواجه شدند.
بر مبنای پایش میدانی انجام شده از بررسی EC در 
ایستگاه پمپاژ ام الدبس، بهره برداری از طرح آبرسانی 
غدیر ســبب شده است تا EC آب شرب هدایت شده 

به مناطق آبادان و خرمشهر به ۵00 تا ۶40 برسد.

بــه معنای دیگر در منطقه آبادان و خرمشــهر 
کیفیت آب شــرب از طرح آبرسانی غدیر 11 برابر 
نسبت به قبل از اجرای طرح غدیر بهبود یافته است.

بر اساس این گزارش، به استناد بررسی محققان 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیر، براســاس نمودار شولر 
تمامی متغیرهای مورد بررســی آب دز در وضعیت 
خوب ارزیابی شــدند و این محققان از آب سد دز به 
عنوان یکی از بهترین منابع آب شــرب در دنیا نام 
 )EC( بردند. بر این اســاس شاخص کیفیت آب دز
به عنوان منبع اصلی طرح غدیر معادل عدد ۵۵0 تا 
۶40 متغیر است. هم اکنون منبع دز در طرح آبرسانی 
غدیر به عنوان مهم ترین منبع آب شرب خوزستان 

مورد استفاده قرار می گیرد.
بهبود ۴ برابری

کیفیت آب شرب دشت  آزادگان
سخنگوی صنعت آب نیز در گفت وگو با ایسنا، 
با بیان اینکه اســتان خوزستان در طول دهه های 

گذشــته همواره با مسئله آب شــرب مواجه بوده 
است، اظهار کرد: این مسئله  طی سه سال گذشته 
با خشکسالی حوزه آبریز کرخه به عنوان مهم ترین 
منبع تامین آب شرب ۶0 درصد از جمعیت استان 
خوزســتان متمرکز در جنوب و جنوب غرب این 

استان تشدید شده بود.
فیروز قاســم زاده افزود: در همین راستا در آغاز 
دولت ســیزدهم، وزارت نیرو با تعریف یک برنامه 
زمان بندی یک ســاله حرکت خود به ســوی حل 
مسئله آب شــرب استان خوزســتان را آغاز کرد 
و طرح آبرســانی غدیر با هدف تامین آب شــرب 
بهداشــتی و پایدار برای 2۶ شهر و 1۶0۸ روستای 
مرکزی، جنوبی و غرب استان خوزستان با حضور 

رئیس جمهور بهره برداری شد.
به گفته سخنگوی صنعت آب، در همین راستا 
یکی از مناطق هدف طرح آبرســانی غدیر، منطقه 
سوسنگرد است. جمعیت این شهر واقع در منطقه 

دشــت آزادگان بر اســاس به  روزتریــن اطلاعات 
جمعیتی کشور ۵1 هزار و 431 نفر برآورد شده است.

قاسم زاده با بیان اینکه طرح غدیر باعث کاهش 
چهار برابری شوری آب سوسنگرد شد، اظهار کرد: بر 
اساس تاریخچه آب شرب ثبت شده در شرکت های 
دولتی، پیش از اجرای طرح آبرسانی غدیر کیفیت 
آب این منطقه در قالب شاخص EC )سختی آب( از 
1۸00 تجاوز می کرد و در بازه های زمانی به 2۵00 

نیز می رسید.
وی اظهــار کرد: پس از اجرای طرح آبرســانی 
غدیر و دسترســی آب شــرب این منطقه به یکی 
از با کیفیت ترین منابع آب کشــور یعنی ســد دز، 
دســتگاه های  اندازه گیری EC آب واقع در ایستگاه 
پمپاژ ام الدبس این شــاخص برای آب را بین ۵۵0 
تا ۶40  اندازه گیری کرده اند. به معنای دیگر شاهد 
کاهش چهــار برابری شــوری آب در این منطقه 

هستیم.

بهبود 11 برابری کیفیت آب خرمشهر و آبادان
3 ماه پس از بهره برداری از طرح آبرسانی غدیر

ایراندرآستانهدورزدنتنگههرمز

افتتاح مبدأ دوم صادرات نفت ایران تا پایان 1401
طبــقآخریناطلاعــات،درحالحاضر
پیشــرفتپروژهخطلولهگوره-جاســک
89درصداســتودراســفندسال1401به

بهرهبرداریمیرسد.
به گزارش خبرگزاری فارس، بدون شــک طرح 
»خط لولــه انتقال نفت خام از گوره به جاســک« 
یکی از استراتژیک ترین پروژه هایی است که علاوه بر 
مزایای اقتصادی از جنبه امنیتی نیز برای ایران حائز 

اهمیت است.
مبداء این خط لوله منطقه گوره شهرستان گناوه 
اســتان بوشهر اســت که پس از عبور از استان های 
بوشــهر، فارس و هرمزگان، از ۶0 کیلومتری غرب 
شهر جاسک به ترمینال و تأسیسات دریایی صادرات 
و واردات متصل می شود. این خط لوله در  اندازه 42 
اینچ و در طول تقریبی یــک هزار کیلومتر تعریف 

شده است.

اجرای طرح انتقال نفت خام گوره به جاسک با 
حــدود دو میلیارد دلار اعتبار مصوب با هدف ایجاد 
ظرفیت انتقال روزانه یک میلیون بشــکه نفت خام 
و ذخیره  ســازی و صادرات آن از طریق پایانه جدید 
جاسک، تضمین استمرار صادرات نفت، تمرکززدایی 
از پایانه های صادراتی و متنوع  ســازی آن و توسعه 
پایدار و اشتغال زایی در سواحل مکران اجرا می شود.

افزایش قدرت مانور ایران
احداث این خط لوله از دو جنبه حائز اهمیت است: 
1- احداث این خط لوله و احداث پتروپالایشــگاه ها 
و پتروشــیمی ها باعث رونق سواحل مکران می شود 
2- بــا احداث این خط لوله، ایران تنگه هرمز را دور 
می زند و می تواند بخشــی از نفت خود را از مبادی 

صادراتی دیگری جز خارک صادر کند.
هم اکنون تنها مبدا صادرات نفت ایران از طریق 
جزیــره خارک در خلیج فارس اســت. بدین ترتیب 

تنگه هرمز به گلوگاه اصلی ایران برای صادرات نفت 
خام تبدیل شده است که در صورت ایجاد درگیری 

احتمالی ظرف چند ساعت مسدود خواهد شد.
با مسدود شدن تنگه هرمز تنها مسیر ایران برای 
فروش نفت بسته می شود درحالی که سایر کشورها 
مثل عربســتان مســیرهای جایگزینی برای فروش 
نفت خود از مسیری غیر از خلیج فارس و تنگه هرمز 

ایجاد کرده اند.
در نتیجــه با توجه به وجود اســتحکامات قوی 
نیروهای مســلح در منطق جاسک و سواحل مکران 
ایجاد مبدا دوم صادراتی نفت ایران در بندر جاسک 
با احداث خط لوله گوره به جاسک می تواند از جنبه 

امنیتی جایگاه ایران را تقویت کند.
مرحله زودهنگام طرح خط لوله گوره- جاسک، 
تیرماه سال گذشته با ظرفیت انتقال 300 هزار بشکه 
در روز به بهره برداری رســید، افتتاحی که به گفته 

بسیاری از کارشناســان زودتر از موعد اتمام پروژه 
انجام شده بود. جواد اوجی وزیر نفت درباره آخرین 
وضعیت تکمیل پروژه خط لوله گوره- جاســک در 
مهرماه ســال جاری گفت: این خط لوله نزدیک به 
هزار کیلومتر اســت و از سه اســتان فارس، بوشهر 
و هرمزگان می گذرد، امــا این پروژه در دولت قبل 
زودتر از موعد افتتاح شــد به همین دلیل نواقص و 
مشکلاتی داشت که همکاران ما در شرکت ملی نفت 
از طریق پیمانکاران در حال رفع این نواقص هستند 
به همین دلیل این پروژه تا آخر سال تکمیل شده و 

به بهره برداری کامل می رسد.
طبق آخرین اطلاعات، در حال حاضر پیشرفت 
پروژه خط لوله گوره- جاسک ۸9 درصد است و در 
اسفندماه سال 1401 به بهره برداری می رسد. گلوگاه 
اصلی تکمیل این پروژه در بســته  کاری تاسیسات 

دریایی شامل گوی شناور )SPM( است.

باافتتاحاولینصندوقاملاکومستغلاتامکان
خریدمتریملکدربورسفراهمشد.

در مراسم رونمایی از صندوق مذکور، رئیس  سازمان 
بــورس و اوراق بهادار گفت:  با راه اندازی صندوق املاک و 
مستغلات شــروع متفاوتی برای سرمایه گذاری در بخش 
مسکن وجود دارد و ســرمایه گذاران خرد که توان خرید 
یک واحد کامل مسکونی ندارند، می توانند با هر مبلغی در 
سرمایه گذاری املاک و مستغلات مشارکت کنند و حتی 

از اجاره و سود آن برخوردار شوند.
مجید عشــقی افــزود:  صندوق املاک و مســتغلات 
در راســتای مولد ســازی دارایی ها و بهره برداری املاک و 

مستغلات نیز به کار گرفته می شود.
به گــزارش فارس، رئیس  ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار اظهار کرد:  از ســال گذشــته ســه صندوق جدید 
مانند صندوق های سرمایه گذاری اهرمی، صندوق مختص 
اوراق دولتی راه اندازی کرده ایم تا در راســتای سیاســت 
ســرمایه گذاری غیرمســتقیم بخش خصوصی در بورس 

گام برداریم.
عشــقی ادامه داد:  بــا راه اندازی صنــدوق املاک و 
مستغلات می توان به تأمین مالی بخش ساختمان و مسکن 
از بازار سرمایه امیدوار بود و همچنین پروژه فروش متری 

مسکن و دارایی ها در این ابزار محقق می شود.
وی یادآور شد:  سرمایه گذاران با هر مبلغی می توانند از 

سرمایه گذاری در بازار املاک و مستغلات برخوردار شوند.
مجوز ارائه املاک دولتی از طریق بازار سرمایه 

وزیر امور اقتصادی و دارایی هم در مراسم رونمایی از 
اولین صندوق املاک و مستغلات گفت: برای ارائه املاک 
دولتی مجوزهایی گرفتیم کــه طی چند هفته آینده در 

بورس عرضه خواهد شد.
ســید احسان خاندوزی با بیان اینکه حدود یک سوم 
تا 40 درصد هزینه خانوار مربوط به هزینه مســکن است، 
اظهار داشت: در سال های گذشته در بخش عرضه مسکن 
با عقب ماندگی همراه بودیم و همچنین در کنترل تقاضای 
ســوداگرانه هم دچار ضعف بودیم و این مسئله باعث شد 
ریســکی متوجه مردم شود که مسکن برای عده ای دور از 

دسترس باشد.
راهکار ذوب دارایی های منجمد

وی با اشــاره به راه اندازی صندوق املاک و مستغلات 
گفت: خانوارها این امکان را خواهند داشت که به صورت 
تدریجــی صاحب یک واحد مســکونی شــوند. از طرفی 
شرکت هایی که در تولید مسکن فعالیت می کنند نیاز به 
نقدینگی دارد و بایــد املاک و دارایی های آنها تبدیل به 
نقدینگی شود، اما در حال حاضر عمده دارایی شرکت های 
دولتی و حتــی خصوصی در قالب املاک و مســتغلات 
منجمد شده است که با راه اندازی این صندوق ها می توان 

به نقدشوندگی دارایی ها کمک کرد.

وزیر امور اقتصادی ودارایی همچنین گفت: در ترازنامه 
شــرکت های دولتی بخش عمده ای از دارایی ها مربوط به 
ساختمان و مسکن است به صورتی که دارایی منجمد ذکر 
می شوند و اگر بتوان آن را با ابزارهایی تبدیل به نقدینگی 
کرد، می توان در جهت سرمایه گذاری از آن استفاده کرد.

عرضه املاک دولت
خاندوزی تصریح کرد: از شــبکه بانکی انتظار دارم از 
ابزارهای صندوق املاک و مستغلات استفاده کنند،  خود 
دولت هم دارایی هایی دارد و برای مولد ســازی آن ظرف 
ماه های آینده خبرهای خوبی به مردم ارائه می کنیم. دولت 
باید پیش قدم شود و بخشی از دارایی های خود را در قالب 

این صندوق ها ارائه کند.
وی ادامه داد: به عنوان وزیر اقتصاد که رئیس  مجمع 
بانک های دولتی اســت اعلام می کنم بانک ها هم باید در 

واگذاری اموال زیرمجموعه خود فعال باشند.
بستر برای اقتصاد تعاونی

وزیــر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی هم در این مراســم 
تأکید کرد که این صندوق می تواند بســتری برای اقتصاد 

تعاونی فراهم کند.
صولت مرتضوی گفت: صندوق املاک و مســتغلات 
پیوند ســرمایه ها با یکدیگر اســت و به تعبیری یک نوع 
بانکداری پیوندی شــکل می گیرد و ایــن صندوق صرفا 
برای بخش دولتی نیست بلکه می تواند علاوه بر مولد سازی 

درآمدهــای دولت که تاکنون محقق نشــده، دارایی های 
شرکت های غیردولتی را هم مولد کند.

وی همچنین با بیان اینکــه در قانون بودجه 1401 
بخشی از منابع باید از محل مولد سازی دارایی ها به دست 
می آمد توضیح داد: اما این هدف محقق نشــده است که 
دلایل مختلفی دارد. باید هم مولد سازی دارایی های دولتی 
و هــم دارایی های بخش خصوصی انجام شــود و هرکس 
می تواند به اندازه وسع خود وارد بازار سرمایه شود. ویژگی 
آن این اســت که سوخت و ســوز ندارد و سرمایه در این 
صندوق ها به شرط مدیریت همواره رو به افزایش خواهد بود.

وزیــر کار همچنیــن گفــت: قدرت نقدشــوندگی 
صندوق های املاک همانند نقدشــوندگی النگوی خانم ها 
در مورد خرید خانه اســت که هر موقع نیاز دارند تبدیل 
به نقدشوندگی می شود. همچنین به چندجانبه گرایی هم 
می توان توجه کرد؛ مشارکت مالک و سرمایه گذار و حتی 

شهرداری ها در این صندوق لازم است.
مرتضوی با اشــاره به اینکه شهرداری ها دنبال درآمد 
پایدار هســتند، تصریح کرد: یکی از خواسته های دیرینه 
شــهرداری ها درآمد پایدار اســت. اگر هزینه های صدور 
مجوز و پروانه های ســاختمانی هــم در این صندوق وارد 
شود، شهرداری ها هم می توانند اقدام به تامین مالی از این 
صندوق ها داشته باشند و امیدواریم نقدینگی سرگردان در 

بازار جذب سرمایه گذاری در مسکن شود.

باافتتاحاولینصندوقاملاکومستغلاتفراهمشد

خرید متری ملک در بورس 

وزیراموراقتصــادیوداراییدرخصوص
انتقاداتوابهاماتپیشآمدهپسازجلســه
در بررسیعملکرددستگاهها مجلسدرباره
اجرایتبصره18بودجه1400-1401توضیحاتی

ارائهکرد.
به گزارش وزارت اقتصاد، سید احسان خاندوزی 
در پاســخ به ابهامات و انتقادات پیش آمده پس از 
جلســه هفته قبل مجلس درباره بررســی عملکرد 
دستگاه های مســئول در اجرای تبصره 1۸ بودجه 
1400 و 1401 اظهار کرد: بنده ملاحظات نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی را کامــلا درک می کنم. 
خودم هم در جایگاه نمایندگی بوده ام و می دانم که 
مجلس دغدغه مردم و مشــکلات آنها را دارد و حل 
این مشکلات در گرو همکاری مجلس و دولت است.

وی افزود: در موضوع تبصره 1۸ نیز اتفاقا همکاری 
بسیاری خوبی از جانب کمیسیون های مجلس انجام 

شــده اســت که جا دارد از شخص رئیس مجلس و 
کمیسیون قدردانی کنم. مطالبه و نظارت مجلس و 

پاسخ گویی دولت مردان امری ضروری است. 
وزیر اقتصاد ادامه داد: متاسفانه از اظهارات بنده 
درباره موضع رئیس  مجلس ســوء برداشــت شده و 
برخی به دنبال فرصت برای تفرقه افکنی میان دولت 
و مجلس اند در زمانی که شرایط خاص کشور بیش از 
پیش نیازمند همکاری است. درخصوص لایحه اموال 
تملیکی، تلاش کرده و می کنیم تفاوت دیدگاهی که 
پیرامون لایحه دوفوریتی وجود دارد حل و فصل شده 

و لایحه به جریان بیفتد.
گفتنی است محمد باقر قالیباف در جلسه علنی 
سه شنبه هفته گذشته مجلس شورای اسلامی و در 
جریان بررسی عملکرد تخصیص بودجه اشتغال زایی 
اظهار داشــت: »زمانی که مجلس قانونی را مصوب 
می کند، توقع می رود که آن قانون اجرا شود. ما سال 

گذشته منابع تبصره 1۸ را در اختیار وزارت اقتصاد 
قرار داده و آن را در صندوقی گذاشــتیم که سازمان 
برنامه با آن مخالف بود. امسال این منابع در اختیار 
سازمان برنامه گذاشته شد که تا الان سازمان برنامه 
یک قران از آن را نداده است. پس با این وضعیت توقع 
داریم که سال آینده باز هم این منابع را به سازمان 
برنامه و بودجه دهیم؟ عملکرد نشان می دهد که باید 

این منابع در صندوق وزارت اقتصاد باشد.«
قالیباف همچنین خطاب به وزیر اقتصاد، گفت: 
»آقای خاندوزی! شما یا خسته شدید یا رودربایستی 
دارید، انتظار می رود که شما مطالبه گرایانه پیگیری 
کنید همان طور که ســال گذشته این اقدام را انجام 
می دادید. در شــرایط ســخت اقتصادی اشتغال و 
معیشــت دو موضوع مهم اســت. ما علاوه بر بحث 
یارانه، 9 میلیارد دلار ارز با همان ارز یارانه ای 4200 
تومانــی در اختیار دولت قرار دادیم. البته که دولت 

ســامانه ETS ارزی را هم راه اندازی نکرده اســت.«
خاندوزی هم روز بعد در حاشــیه جلسه هیئت 
دولت و در جمع خبرنگاران در پاســخ به اظهارات 
قالیباف گفت: آن اظهار نظر خیلی تعجب انگیز بود؛ اما 
امیدوارم دوستان برای جلوبردن کارهای عقب مانده 
کمک کنند تا بر زبــان آوردن عباراتی که تفرقه و 

دوگانگی بین قوا را القاء می کند.
وی در عین حال ادامه داد: دغدغه رئیس  مجلس 
در زمینه تسهیلات اشتغالزایی را درک می کنم، اما 
بیش از یک ســال است آقایانی که اهل خستگی و 
رودربایستی بودند، رفته اند. من از موضع گیری آقای 
رئیس  مجلس هم تعجب کردم چون دیوان محاسبات 
مجلس شــورای اسلامی رسماً اعلام کرده در حالی 
که تا ســال 99 عملکرد تسهیلات تبصره 1۸ قریب 
10 درصد بوده ما در یک سال گذشته 102 درصد 

عملکرد تسهیلات تبصره 1۸ داشته ایم.

واکنش خاندوزی به حواشی بررسی عملکرد بودجه اشتغال در مجلس

وزیرصنعت،معدنوتجارتگفت:کسی
کهخواســتاروارداتخودرواستحتماباید
انتقالفناوریراانجامدهدوممکناستبرخی
واردکنندههایقدیمیامکاناجرایاینشرط

رانداشتهباشند.
سیدرضا فاطمی امین در پاســخ به خبرگزاری 
تســنیم مبنی بر اینکه آیین نامه واردات خودرو بعد 
از چکش کاری های بســیار به مرحله اجرا رسیده و 
وزارت صنعت ثبت سفارش خودرو را برای تعدادی 
از واردکنندگان آغاز کرده است اما از سوی آنها این 
انتقاد مطرح شده که شرکت های اعلامی توسط وزارت 
صنعت شــرایط لازم را برای واردات خودرو ندارند. 
وزارت صنعــت چرا دلایل خــود را برای اعلام این 
اسامی اعلام نمی کند، تصریح کرد: نکته ای که وجود 
دارد این است که براساس قانون ساماندهی صنعت 
خودرو قیدهایی برای واردات خودرو گذاشته است. 

او ادامه داد: کسی که خواستار واردات است حتما 
باید انتقال فناوری را انجام دهد، حال ممکن اســت 
برخی واردکننده ها کــه قبلا خودرو وارد می کردند 
امکان اجرای این شــرط را نداشته باشند. این شرط 
یــک الزام قانونی اســت و تمام کســانی که امکان 
اجرای شروط قانون را داشته باشند مجاز به واردات 

خودرو هستند.
سود شخصی از واردات خودرو ممنوع

در همیــن حال، یک عضو کمیســیون صنایع 
مجلس گفت: باید در قبــال واردات خودرو، قیمت 
خودروهــای داخلی متعادل و تکنولوژی جدید وارد 
بخش خودرو سازی شود و نهایتا رقابت لازم در این 

بخش شکل بگیرد.
الله وردی دهقانی در گفت و گو با بازار، با اشــاره 
به الزامــات واردات خــودرو به کشــور بیان کرد: 
براســاس قانون مشخص شده که چه تعداد و با چه 

شــرایطی خودروهای وارداتی به کشــور وارد شود.
این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: در 
زمینه واردات خودرو بنا بر این است که ما تبدیل به 

واردکننده صرف خودرو نشویم.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس بیان کرد: 
نبایــد امتیاز واردات خودرو را در اختیار افرادی قرار 

دهیم که از آن سود شخصی ببرند.
این نماینده مجلس تاکید کرد: مســئولین باید 
موضوع واردات خــودرو را به نحوی مدیریت کنند 
که این واردات همــراه با تکنولوژی نوین در بخش 

خودرو سازی باشد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح 
کرد: واردات خودرو باید با تکیه بر دانش های نوین و 
بر پایه تولید خودروها با استانداردهای بالا و مصرف 
ســوخت پایین و پاک باشد و این موارد باید مدنظر 

قرار گیرد.

این نماینده مجلس بیان کرد: نباید ما در قالب 
واردات خودرو به یک عده مجوز دهیم تا بروند و هر 
خودرویی که دلشان خواست وارد کشور کنند و نهایتا 

به تقاضای مردم پاسخ داده شود.
گفتنی است، برخی کارشناسان صنعت خودرو 
قرار دادن شــرط ورود فنــاوری را ایجاد انحصار در 
واردات خودرو برای دو شرکت خودروساز )مونتاژکار( 
بزرگ کشــور ارزیابی کرده انــد. البته به اعتقاد این 
عده از کارشناســان ، دو خودروساز بزرگ، در زمینه 
ورود فناوری هم موفــق نبوده اند که گواه این ادعا، 
بی کیفیتی خودروهای مونتاژی آنهاســت. بنابر نظر 
این کارشناسان، خودروسازان کشور در زمینه خدمات 
پس از فروش هم که یکی دیگر از شــروط واردات 
خودروســت، توفیقی نداشته اند، به طوری که مردم 
قطعات اصل خودروها یا مشــابه خارجی آن به ویژه 
در خودروهای فرانسوی را از بازار آزاد تهیه می کنند.


